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سخنگوی صنعت برق گفت: تعرفه 
همه مشترکان براساس مصوبه هیات 
وزیران از دیـروز هفت درصد افزایش 
یافت. مصطفی رجبی مشهدی افزود: 
امسال گرمای هوا در کشور زودتر 
آغاز شده به گونه ای که نسبت به 
پارسال با افزایش ۵درجه ای همراه 
شده و این امر ورود زودتر دستگاه های 
سرمایشی را اجتناب ناپذیر کرده 
است. معاون برنامه ریزی اقتصادی 
شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی 
برق ایران خاطرنشان کرد: مصرف 
صنایع نیز امسال با رشد ۲۶درصدی 
همراه شده که نشانه رونق تولید در 
کشور است. وی ادامه داد: براساس 
مصوبه هیات وزیران پیش بینی شده 
برای  تعرفه  درصد  هفت  هرساله 
همه مشترکان افزایش داشته باشد. 
سخنگوی صنعت برق افزود: اما برای 
مشترکان کم مصرف که زیر الگوی 
مصرف هستند قبض آنها رایگان و با 

تعرفه صفرخواهد بود.

یــادداشــت

سکه و طلا
خرید      )تومان( فروش  )تومان( سکه

10000000 10100000 سکه تمام بهار قد    یم

10000000 10180000 سکه تصویر امام

5800000 5900000 سکه نیم بهار

3700000 3800000 سکه ربع بهار

1900000 2100000 سکه یک گرمی

941547 1017586 هر گرم طلاي 18 عیار

بورس
تغییر د    رصد     عنوان شاخص

-12527/07 -1/03 کل

-3259/23 -1/03 قیمت

-9745/02 -1/10 بازار اول

-23336/08 -0/94 بازار د    وم

-12340/04 -1/15 صنعت

-928/17 -1/51 30 شرکت

زار
ــا

ب

ارز
خرید     فروش ارز )بانک مرکزی(

4200 4221 د    لار آمریکا

5057 5083 یورو اروپا

5537 5889 پوند     انگلیس

2870 3356 د    لار کاناد    ا

2892 3267 د    لار استرالیا

512 520 لیر ترکیه

خود   رو / قیمت کارخانه ) تومان (
91000000 سایپا 151  107000000 رانا 

95426000 تیبا 2 )سفید( 108061000 SLX 405 پژو

92928000 ساینا )ساده( 121547000 پژوپارس 

199898000 وانت زامیاد گازسوز)ساده( 152237000 پژو 207 دند ه ای + فرمان هیدرولیک

597000000 X33 ام.وی.ام
420000000 ام.وی.ام 315 هاچ بک)پلاس(

750000000 )IE( 5 چری تیگو

بنــگــاه

خبــر
 افزایش ۴۲درصدی 

صادرات خشکبار در سال ۹۹
آرمان ملی: مدیــرکل دفتــر هماهنگی توسعه 
صادرات محصولات کشاورزی و صنایع تبدیلی سازمان 
توسعه تجارت ایران گفت: برخلاف تحریم های ظالمانه 
و همچنین شیوع ویروس کرونا، صادرات محصولات 
خشکبار کشورمان در ۱۲ماهه سال ۹۹ در مقایسه 
با سال ۹۸ از نظر ارزشی ۴۲درصد رشد داشته است. 
محمود بازاری اظهار کرد: پارسال ۷۷۶هزار تن خشکبار 
ایران به ارزش ۲میلیارد و ۳۶میلیون دلار به کشورهای 
هدف صادر شد که نسبت به سال ۹۸ از نظر ارزشی 
۴۲درصد و از نظر وزن ۵۴درصد افزایش داشته است. 
وی افزود: از این میزان، صادرات پسته به تنهایی در 
سال ۱۳۹۹ معادل ۲۰۴هزار تن به ارزش یک میلیارد 
و ۳۷۲میلیون دلار بوده و ۶۷درصد از کل صادرات این 
گروه را در برداشته است. وی تاکید کرد: در صورت 
رفع چالش ها و موانع سر راه صادرات و همچنین 
تسهیل حمل دریایی و زمینی محموله ها، جهش قابل 
ملاحظه ای در صادرات این محصولات خواهیم داشت.

 سکه در آستانه کانال
 ۹میلیون تومانی

ایرنا: هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید در 
بازار تهران، دوشنبه، ۳۰ فروردین با ۳۲۰هزار تومان 
کاهش نسبت به روز کاری گذشته اش به ۱۰میلیون 
و ۶۰هزار تومان رسید و در آستانه ریزش به کانال 
۹ میلیون تومان قرار گرفت. روند نزولی قیمت ها در 
بازار سکه و طلا که در روزهای اخیر، تشدید شده 
نیز همچنان ادامه یافت و قیمت ها یک پله دیگر 
عقب نشینی کرد. بر این اساس، در ساعت ۱۴ و  ۲۵ 
دقیقه روز دوشنبه ۳۰فروردین ماه، ارزش هر قطعه 
سکه تمام بهار آزادی طرح جدید به رقم ۱۰میلیون و 
۶۰ هزار تومان رسید و سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم 
نیز ۹میلیون و ۹۵۰ هزار تومان معامله شد. همچنین 
نیم سکه بهار آزادی ۵ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان، ربع 
سکه سه میلیون و ۷۵۰ هزار تومان و سکه یک گرمی 

هم ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان قیمت خورد.

 افزایش 35درصدی
 قیمت سیمان کلید خورد

ایسنا: پس از تــوافق افزایش ۳۵درصدی قیمت 
سیمان سفید توسط تولیدکنندگان، دبیر انجمن 
صنفی کارفرمایان صنعت سیمان در نامه ای خطاب 
به مدیران عامل کارخانه های سیمان، قیمت های 
جدید را که مشمول افزایش قیمت شده، ابلاغ و اعلام 
کرده است که قیمت های جدید قابلیت اجرایی دارد. 
در اولین روزهای آغاز فعالیت های رسمی در سال 
جاری بود که براساس مصوبه کارگروه مدیران عامل 
شرکت های بورسی و غیربورسی تولیدکننده سیمان 
سفید، با توجه به افزایش هزینه های تولید شامل 
قیمت تمام شده تولید سیمان سفید، افزایش قیمت 
مواد اولیه، قطعات یدکی و همچنین هزینه حمل ونقل 
)به ویژه حمل ونقل مواداولیه(، به منظور جلوگیری از 
زیان عمده به کارخانه های تولیدکننده سیمان، طی 
جلسات متعدد توافق کردند که برای جبران بخشی از 
افزایش هزینه ها، قیمت فروش سیمان سفید از ابتدای 

سال جاری، مشمول افزایش ۳۵درصدی شود.  

بهبود ۲۰درصدی سطح کیفیت 
محصولات سایپا

بررسی عملکرد سال ۹۹ گروه خودروسازی سایپا 
نشان می دهــد که این مجموعه موفق شده است با 
کسب ۷ستاره جدید کیفی، سطح کیفیت محصولات 
خود را به میزان ۲۰درصد ارتقا دهد. در بررسی کارنامه 
یکسال گذشته گروه سایپا می توان به کسب و افزایش 
۷ستاره جدید کیفی برای محصولات سایپا اشاره 
کرد. افزایش یک ستاره کیفی برای محصولات تیبا، 
تیبا ۲، ساینا، وانت سایپا ۱۵۱ و وانت پیکاپ ریچ از 
اتفاقات مثبت سال ۹۹ در مجموعه سایپا بوده است، 
به گونه ای که خودروهای یادشده از ۲ستاره به ۳ستاره 
ارتقا پیدا کردند. خودروی کوییک هم که بسیار مورد 
استقبال مردم قرار گرفته، با یک افزایش ستاره دیگر 
اکنون ۴ستاره کیفی دارد. دراین میان کامیون الوند هم 
با ۴ستاره کیفی درحال تولید شدن است و بر این اساس 
می توان گفت سال گذشته سطح کیفی محصولات 
سایپا به طور متوسط ۲۰درصد بهبود پیدا کرده و 
براساس برنامه ریزی مدیریت ارشد گروه سایپا این روند 

افزایش کیفی در سال جاری نیز تداوم خواهد داشت.

 شکست رکورد تولید پتاس 
در سال ۹۹ 

میــزان تــولید کلرید پتاسیم در سال ۹۹ نسبت به 
۹۸ در مجتمع پتاس خور و بیابانک با بیش از ۸۰درصد 
رشد همراه بود. خدایار کریم نژاد با بیان این مطلب 
گفت: مجتمع پتاس خور و بیابانک در سال ۹۹ با تولید 
۲۵هزار و ۵۰۰تن کلرید پتاسیم موفق به شکستن 
رکورد تولید طی سال های راه اندازی مجتمع شده 
است. وی در ادامه افزود: در ۱۲ماهه سال ۹۸ میزان 
تولید کلرید پتاسیم در مجتمع پتاس خور و بیابانک 
۱۴ هزار و ۱۰۰تن بود و این در حالیست که در ۱۲ماهه 
سال ۹۹ میزان تولید بیش از ۲۵ هزار و ۵۰۰تن بوده 
است. کریم نژاد خاطرنشان کرد: روند افزایشی تولید در 
بزرگترین معدن شورابه تا رسیدن به تولید ۱۰۰هزار 
تن در افق ۱۴۰۶ ادامه خواهد داشت. وی در ادامه با 
اشاره به واقع شدن معدن پلایای پتاس این مجتمع در 
استان های خراسان جنوبی و اصفهان گفت: این معدن 
یکی از بزرگترین معادن ایران از نظر وسعت و ذخیره 
بوده و بزرگترین معدن حوزه خلیج فارس و آسیای 
میانه درخصوص شورابه ها است. معاون برنامه ریزی و 
توسعه ایمپاسکو ادامه داد: درحال حاضر ۱۳۰۰هکتار 
استخرهای استحصال نمک و کارنالیت در این مجتمع 
احداث شده است که برای رسیدن به تولید یکصد هزار 

تن باید ۱۶۰۰هکتار استخر تبخیری احداث شود.

شهرونــدان در سراسر دنیا کم کم امیدوار شده اند که ممکن است 
زندگی طی چنـد ماه آینده به حالت عادی برگردد. اما آنچه مسلم 
است اقتصاد کشورها به طور همزمان وارد دوران احیا نمی شود و 
کشورهای در حـال توسعه و بازارهای در حال رشد می توانند دچار 
بحران جدی مالی شوند. احتمال می رود که احیای اقتصاد کشورها 
پس از کرونا، k  شکل باشد؛ یعنی بعضی کسب و کارها و صنایع در 
جامعه دوباره وارد دوره رشد شوند و بقیه به طرز فزاینده ای ضرر 
دهند و در رکود بمانند. مسلما راه احیای کشورهای مختلف با هم 
یکسان نخواهد بود و دسترسی به واکسن و مساله بدهی ناشی از 
اثرات عملکرد این ویروس بر دولت ها از مهم ترین عوامل این تفاوت 
خواهد بود و کشورهای در حال توسعه بیشترین آسیب پذیری را 
از این بابت خواهند داشت. این بحرانی است که نظیر آن را جهان 
تا کنون به چشم خود ندیده است. هیچ بهبودی نیز در کوتاه مدت 
پیش بینی نمی شود. در بحران مالی سال ۲۰۰۸، اقتصاد جهان 
تنها یک درصد کوچک شده بود، درحالی که در ارزیابی صندوق 
بین المللی پول از رشد پیش بینی شده که اقتصاد جهان ۳ درصد 
کوچک می شود. حال با توجه به اینکه پتانسیل های منابع طبیعی 
خصوصا ذخایر معادن غیر نفتی ایران به عنوان اهرم توسعه اقتصاد 
ایران تعریف می شود آیا زمان آن نیست که در عرصه معادن 
هوشمندانه و مدبرانه اتخاذ تصمیم کنیم؟ امروز بحران برخاسته از 
شیوع ویروس کرونا می تواند یک یا دو سال از آهنگ رشد اقتصادی 
کشورهای پیشرفته و صنعتی بکاهد، اما همین بحران می تواند 
منجر به آسیبی ۱۰ساله در کشورهای درحال رشد و توسعه 
همچون ایران شود. طی ۱۸ماه گذشته ارزش پول ملی ما در قیاس 
با ارزهای خارجی به شدت کاهش یافته است. این موضوع منجر به 
آن شده که شرکت هایی که وام های خارجی به دلار و یورو دریافت 
کرده اند، اکنون باید پول بیشتری برای جبران بدهی خود اختصاص 
دهند و همین موضوع منجربه خطر ورشکستگی گسترده شرکت ها 
خواهد شد. کرونا می تواند ۲تا ۳درصد از نرخ رشد اقتصادی ایران را 
کاهش دهد. خسارات ناشی از این بیماری برای اقتصاد ایران نیز بین 
۲۰تا ۳۰میلیارد دلار ارزیابی شده است. وقتی اقتصاد ایران براساس 
برآوردهای مرکز آمار کشور طی ۹ماهه سال ۹۹، با رشد منفی ۲/ 
۱درصدی مواجه بوده است؛ آیا توقع این است که نقدینگی وارد 
تولید شود؟ تولیدی که درحال کاهش بوده و سرمایه گذار انگیزه ای 
برای ورود به عرصه تولید نداشته؟ اقتصاد ما به شدت در حال کوچک 
شدن است و سرمایه گذارهای داخلی درحال فرار به سایر کشورها 
خصوصا کشورهای همجوار هستند. بنابراین آنچه در شرایط کنونی 
مهم است، قدرت یافتن بخش خصوصی است. ما هنوز در حال اثبات 
این نکته هستیم که برای توسعه به بخش خصوصی نیاز داریم! هنوز 
در حال گفت وگو برای احقاق حق بخش خصوصی با سیاست گذاران 
و متولیان اقتصاد کشور هستیم. اقتصاد ایران به سبب انزوایی که 
درآن در گیر شده است هر روز درحال فاصله گرفتن از استانداردهای 
جهانی است. ما هنوز کشور مجوزها هستیم و فقط کافی است سری 
به کشورهای همسایه بزنیم تا  ببینیم رتبه اول مجوزها را در اختیار 
داریم! براساس مطالعه انجام شده به سفارش خانه معدن ایران توسط 
دانشگاه مک گیل کانادا ریسک های متعدد در حوزه سرمایه گذاری 
در بخش معدن ایران مورد بررسی و مطالعه قرار گرفت که ریسک 
عملیاتی در این گزارش حدود ۶۳درصد برای سرمایه گذاران در 

حوزه معدن تعریف شده است.

ریسک 63درصدی سرمایه گذاری در معادن 

با شــدت یافتن بیمــاری در ســایر کشورها به ویژه 
آنهایی که مقصد پرمسافری محسوب می شوند نظیر 
ترکیه و امارات و چند کشور اروپایی؛ وضعیت برای 
ایرلاین ها سخت تر شد. با فروکش کردن مقطعی بیماری 
تصمیمات جدید برای افزایش قیمت بلیط هواپیما 
اتخاذ شد و در چند مرحله از ۲۰ تا ۴۰ درصد قیمت 
افزایش یافت. اما این افزایش متوقف نشد و همچنان 
هم ایرلاین ها در مسیرهای پر مسافر قیمت ها را تقریبا 
به روز اعلام می کنند. در این بین سازمان حمایت از 
مصرف کننده که بیشتر اسم حمایت را یدک می کشد 
وارد موضوع شد که باید نر خ بلیت ها تعدیل شود با این 
حال این اتفاق نیفتاد و روند به شکل سابق ادامه دارد! 
ضمن اینکه برخی از ایرلاین ها هم با زیرپاگذاشتن 
محدودیت های تعیین شده بیش از درصد تعیین شده 
بلیط فروختند و حتی قشم ایر پا را فراتر گذاشت و مسافر 

سرپایی سوار کرد.
 تخفیف ندهید!

هرچند که به ظاهر شرکت های متخلف هواپیمایی 
برای گران فروشی و اضافه سوار کردن مسافران جریمه 
شدن، اما کاملا مشخص است که این جریمه ها تاثیر 
چندانی بر رفتار و عملکرد ایرلاین ها ندارد! بویژه وقتی 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( برای کوتاه 
نیامدن ایرلاین ها دستورات اکید می دهد نباید انتظاری 
برای بهبود وضعیت داشت! محمدهادی صانعی، رئیس 
رویه ها و مقررات بازرگانی هواپیمایی جمهوری اسلامی 
ایران )هما( در بخشنامه ای به دفاتر فروش بلیط هواپیما و 
آژانس های هواپیمایی اعلام کرد: »اخیراً مشاهده شده که 
برخی شرکت های خدمات مسافرت هوایی اقدام به ارائه 
تخفیف از محل کمیسیون این شرکت ها می کنند. ارائه 
هرگونه تخفیف از نرخ مصوب هما ممنوع بوده و در صورت 
ادامه این رویه، با دفاتر متخلف از این بخشنامه، قطع 
همکاری خواهد کرد.« به عبارت ساده تر اینکه برخی 
ایرلاین ها برای جذب مشتری اقدام به ارائه نرخ پایین تر 
از نرخ مصوب کردند ولی اینکار به مزاج هما خوش نیامد.

 گران نفروشید!
از آن طرف هم سازمان حمایت نیز بخشنامه ای صادر 
کرده و در آن از برخورد شدید و قاطع با ایرلاین های 

متخلف خبر داده است؛ سید محمدحسین مولاخواه، 
سرپرست اداره کل نظارت بر خدمات سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در نامه ای به یونس 
انجمن های  رؤسای  رفیعی   .. . و حرمت ا دقیق کیا 
شرکت های هواپیمایی و دفاتر خدمات مسافرت هوایی، 
نسبت به رعایت نرخ مصوب بلیط پروازهای داخلی 
هشدار داد. در این نامه آمده »در ایام نوروز و پس از 
آن، طبق اخبار واصله، قیمت فروش بلیط هواپیما در 
برخی مسیرهای داخلی پر تردد شامل کیش، قشم و 
مشهد بالاتر از نرخ اعلامی ازسوی سازمان هواپیمایی 
کشوری به فروش رسیده است.« سازمان حمایت از 
مدیران تشکل های صنفی ایرلاین ها و آژانس های 
هواپیمایی خواسته تا طبق قانون تعزیرات، نظارت 
بیشتری بر نرخ های فروش بلیط پروازهای داخلی از 
سوی شرکت های عضو این دو تشکل صنفی اعمال شود. 
برخی از خبرگزاری ها در فروردین ماه از ترفند تازه برخی 
شرکت های هواپیمایی برای گرانفروشی بلیط هواپیما 
خبر داده و نوشتند: »برخی شرکت های هواپیمایی با 
تمسک به برخی بهانه های جدید ازجمله چارتری بودن 
پرواز، رزرو یک شب هتل و…، در حال گرانفروشی بلیط 
هواپیما در مسیرهای پرتردد هستند.« یعنی برخی از 
ایرلاین ها نه تنها تخفیف نداده اند که نرخ بلیط را بالاتر 
هم عرضه کردند! حالا سوال اینجاست که بالاخره بازار با 

گران فروشی مواجه است یا ارزان فروشی!
 شرکت های هواپیمایی باید تابع مقررات باشند

محمدحسن ذیبخش، سخنگوی سازمان هواپیمایی 
ایران، در این باره به »آرمان  ملی« گفت: »مصوبه شورای 
عالی هواپیمایی کشوری درباره تعیین قیمت  بلیط ها بنا 
به پیشنهاد انجمن شرکت های هواپیمایی از آبان ۹۹ 
سقف و کفی برای قیمت ها مشخص شد تا از گران فروشی 
جلوگیری شود. با توجه به شیوع کرونا مسافرگیری در 
موضوع سفرها تغییر زیادی پیدا کرد و شرکت ها به 
ضرر افتادند و در اواخر بهمن درخواست افزایش قیمت 
داشتند.« او ادامه داد: »سازمان هواپیمایی در این مقطع 
با افزایش قیمت ها مخالفت کرد، ولی این نکته را که 
هواپیمایی ها می توانند کف قیمتی را حذف و براساس 
سقف قیمت را مشخص کنند؛ به عنوان دستورالعمل 

ابلاغ شد. البته فروش بالاتر از سقف قیمت هم تخلف 
محسوب و با متخلفان هم برخورد می شود.« ذیبخش در 
پاسخ به این سوال که در چنین شرایطی آیا شرکت های 
هواپیمایی می توانند تخفیفی ارائه کند، اضافه کرد: 
»بله می توانند با قیمت  پایین تر هم بفروشند و منعی در 
این باره وجود ندارد؛ موضوع حائز اهمیت این است که 
بلیط ها بالاتر از سقف تعیین شده فروخته نشود. سازمان 
هواپیمایی نهاد حاکمیتی صنعت هوانوردی است و 
چیزی که خودمان ابلاغ می کنیم معیار تصمیم گیری 
است و هیچ ایرلاینی نمی تواند به تنهایی درباره تغییر در 
این موضوعات مربوط به فروش و قیمت تصمیم گیرنده 
نیستند. انجمن شرکت های هواپیمایی به سازمان 
هواپیمایی پیشنهاد می دهد و این سازمان در شورای 
عالی هواپیمایی بررسی می کند و در صورت ضرورت یا 
لزوم یا قیمت ها را افزایش می دهد یا تصحیح می کند.« 
سخنگوی سازمان هواپیمایی ایران، درباره اطلاعیه 
هواپیمایی هما هم توضیح داد:  »آژانس های مسافرتی 
که بلیط را از ایرلاین ها بلیط را می گیرند می توانند با 
سود نهایتا پنج درصد به مسافران بفروشند، یکسری از 
آژانس ها این درصد را کاهش دادند و این کار باعث شده 
تا یک رقابت ناسالم ایجاد شود. یعنی یکباره می بینیم که 
کل بلیط یک آژانس مانده و آژانس دیگری فروخته است. 
این اطلاعیه سیاست گذاری خود ایرلاین برای ارتباط با 
آژانس ها است و می تواند این کار را انجام دهد.« او افزود: 
»در این اطلاعیه هم همین موضوع مطرح شده است و 
هما خواسته تا آژانس های هواپیمایی با هماهنگی آنها 
این درصد را تغییر دهند و خودشان حق چنین کاری 
را ندارند!« ذیبخش هدف این اطلاعیه را ایجاد رقابت 
سالم در بین آژانس های هواپیمایی دانست و تاکید کرد: 
»در واقع این اطلاعیه مدیریت ایرلاین ها است تا چنین 
مشکلاتی ایجاد نشود. درمجموع این اقدام، اقدامی 
منطقی  است.« سخنگوی سازمان هواپیمایی ایران در 
پاسخ به این سوال که در حال حاضر آیا تخلفاتی هم رخ 
می دهد؛  اضافه کرد: »در انتهای تعطیلات نوروز به جهت 
پیک سفرها، چند مورد انگشت شمار تخلف از مبدا 
کیش و قشم و مشهد که پرتردد و پرمسافر بود؛ دیده و به 

سرعت برخورد شد.«

آرمان  ملی- محمد سیاح: تخفیف ممنوع؛ سیاستی است که 
هما درپیش گرفته و به همه ایرلاین ها اعلام کرده است که هر 
ایرلاینی برای فروش بلیط تخفیف بدهد جریمه خواهد شد؛ از 
آن طرف سازمان حمایت هشدار می دهد که با گران فروشی 
برخورد می کند! سازمان هواپیمایی کشوری هم مدعی است 
که تخلفات زیادی دراین باره وجود ندارد و با متخلفان ایام نوروز 
هم برخورد شده است.  شرایط امروز هواپیمایی کمی پیچیده 
شده است. گران فروشی یا ارزان فروشی هر دو این روزها تخلف 
محسوب می شود و صرفا رعایت نرخ مصوب مورد تاکید است. 
مشکلات شرکت های هواپیمایی از زمانی تشدید شد که کرونا 
شیوع پیدا کرد، شروع اپیدمی و کاهش مسافرت ها باعث شد 
تا تعداد مسافران هم کاهش یابد و در ادامه ستاد ملی مقابله 
با کرونا هم تصمیماتی برای کاهش مسافران محدودیت هایی 
را اتخاذ کرد که این تصمیم هم به کاهش حجم مسافران به 

40درصد ظرفیت هواپیماها منجر شد.

»آرمان  ملی« از دلایل صدور بخشنامه های متناقض گزارش می کند:

سردرگمیمسافراندررفتوبرگشتها
محمدرضا بهرامن

 رئیس خانه معدن ایران 

آرمان ملی: با تداوم ریزارز در نتیجه مذاکرات برجامی وین بررسی ها از بازار 
ارز نشان می دهد نگرانی ها افزایش یافته و زمزمه هایی مبنی بر احتمال سقوط 
دلار به زیـر ۲۰هزار تومان اگرچه هنوز باعث ایجاد صف های فروش و هیجان در 
بازار نشده است اما دلارفروشان رسته جمهوری با در نظر گرفتن این احتمال یا از 
خرید صرف نظر کرده و یا سعی دارند تا با هر ترفندی شده کمترین نرخ را برای 
خرید ارائه دهند. براساس این گزارش در پی تحولات سیاست خارجی و افزایش 
امیدواری به موفقیت مذاکرات وین، آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در سایر 
کشورها و کاهش سفته بازی در بازار ارز، قیمت انواع ارز در روزهای اخیر روند 
کاهشی داشته است. رصد بازار غیر رسمی ارز در خیابان فردوسی تهران نشان 
می دهد که دوباره فضای تردید در این بازار حاکم شده و دلالان این بازار انتظار 
کاهش قیمت ها را دارند. با وجود اینکه هنوز صف های فروش در این بازار شکل 
نگرفته، اما دلالان تلاش می کنند که خریدهای خود را در قیمت های پایین انجام 
دهند تا در صورت ریزش قیمت ها، متضرر نشوند. به نظر می رسد با شروع روند 
کاهشی قیمت ارز و به ویژه دلار، چشم انداز روشنی از تداوم این روند در بازار ارز 
به وجود آمده است. جو حاکم بر بازار بیانگر این است که فعالان و به ویژه دلالان 
ارز درباره کاهش بیشتر قیمت در روزهای آتی اطمینان دارند. این روزها خیابان 
فردوسی که به عنوان بازار غیر رسمی ارز به شمار می رود، از شلوغی و ازدحام 
همیشگی برخوردار نبود. هرچند از گوشه و کنار میدان و پیاده روهای خیابان 
فردوسی صدای »دلار، دلار، یورو، خرید، فروش« به گوش می رسید اما به دلیل 

جو کاهشی حاکم بر بازار تعداد دلالان و معامله گران کمتر از گذشته و معاملات 
هم در مقیاس زیاد انجام نمی شد. خریدها کمتر انجام و اگر هم متقاضی پیدا 
می شد پایین ترین قیمت را پیشنهاد می دادند و همان قیمت را هم در مراجعات 
بعدی فروشنده، پایین تر می آوردند. آنچه که در بازار جلب توجه می کند، غلبه 
نوعی تعجیل معاملاتی بر بازار در عین شک و تردید در خرید است. از آنجایی که 
دلالان و معامله گران تقریباً از کاهش قیمت ها اطمینان داشتند در خرید ارز دچار 
نوعی تردید و دو دلی هستند. با این حال اگر هم پیشنهاد خرید مطرح می شود 
اصرار زیادی بر انجام معامله در لحظه دارند. این تعجیل از آنجا ناشی می شود که 
کاهش قیمت به صورت لحظه ای اتفاق می افتد. حتی تابلوهای دیجیتال صرافی ها 
نیز این روند کاهشی را به نمایش می گذاشتند. یکی از دلالان بازار ارز درباره جو 
کاهشی و ریزشی قیمت دلار گفت: بدون شک توافق برجام صورت می گیرد، اما 
تاثیر آن بر بازار ارز براساس نوع توافق، متفاوت خواهد بود. اگر توافق جامعی 
صورت گیرد و تحریم ها به صورت معناداری برداشته شود ریزش قیمت دلار به 
زیر ۲۰هزار تومان بسیار محتمل است. اما اگر توافق وین به صورت نیم بند باشد 
دلار تا محدوده ۲۰هزار تومان کاهش پیدا می کند. یکی دیگر از جوانان فعال 
در بازار دلار در فردوسی می گوید: »اگر مخالفان داخلی و خارجی برجام بازی 
درنیاورند و توافقی صورت بگیرد و روابط منطقه ای نیز بهبود پیدا کند، دلار بدون 
شک تا ۲۰هزار تومان نیز کاهش خواهد یافت اما به نظرم فعلًا روی این قیمت باقی 
می ماند. اما بعد از انتخابات، ما دلار ۱۵هزار و ۱۴هزار تومانی را هم خواهیم دید«. 

تردیددربازارارزموجمیزند  

بازار سرمایه

آرمان ملی: تنها پس از یک روز از مثبت شدن شاخص مجدد بازار 
سرمایه دستخوش تغییر شد و با افت ۱۲هزار و ۵۲۷واحدی در کانال 
یک میلیون ۲۰۷هزار واحدی قرار گرفت. البته این ریزش درحالی 
صورت گرفت که  شورای عالی بورس تغییر دامنه نوسان بورس از 
منفی و مثبت پنج به مثبت ۶ و منفی ۲ اقدام کرده است. موضوعی 
که با واکنش های مختلفی همراه شده و اکثر کارشناسان تنها عامل 
برای جلوگیری از تداوم ریزش ها را بازگشت تعادل و شفافیت در 
بورس عنوان می کنند. بر اساس این گزارش با شتاب گرفتن روند 
نزولی شاخص بورس، تصمیمات مهمی ازسوی مسئولان حاضر در 
بازار سرمایه برای کاهش نوسان های ایجادشده در بازار اتخاذ شده 
که براساس آن شورای عالی بورس مقرر کرد تا از ۲۵بهمن ماه دامنه 
نوسان خرید و فروش سهام از مثبت و منفی پنج به منفی ۲ تا مثبت ۶ 
درصد تغییر کند. این تصمیم از اواخر بهمن ماه در بازار به اجرا در آمد 
و تا حدودی توانست از شدت نگرانی سهامداران برای از دست دادن 
سرمایه آنها بکاهد. با اجرای چنین مصوبه ای در بازار اکثر کارشناسان 
اظهارنظرهای مختلفی را نسبت به این تصمیم شورای عالی بورس 
مطرح کردند و معتقد به حذف دامنه نوسان بورس برای ایجاد هرچه 
زودتر تعادل در معاملات بازار بودند و بارها اعلام کردند که بازار برای 
آنکه بتواند هر چه زودتر به روند واقعی خود بازگردد باید اقدام به حذف 
یا افزایش دامنه نوسان کند تا مدت اصلاح زمانی شاخص بورس به 
زمان کوتاه تری تبدیل شود. بعد از مطرح شدن چنین نظراتی از 
سوی فعالان حاضر در بازار، گمانه زنی هایی برای تغییر دوباره دامنه 
نوسان بورس به مثبت و منفی ۶ شنیده شد که این امر منجربه ترس 
سهامداران و شتاب در روند نزولی شاخص بورس در بازار شد، این 
در حالی است که این اقدام به مرحله اجرا نرسید و خبر موثقی از آن 
در بازار منعکس نشد. با ایجاد شک و تردید سهامداران در بورس از 
ضرروزیان های احتمالی و ایجاد هیجان برای خروج از این بازار، بار 
دیگر تکلیف دامنه نوسان برای مدتی معین ازسوی هیات مدیره 
سازمان بورس و اوراق بهادار مشخص شد و اعضای هیات مدیره 
سازمان بورس و اوراق بهادار اقدام به تغییر دوباره دامنه نوسان از 
منفی دو تا مثبت ۶ به منفی سه تا مثبت ۶ کردند. بهزاد احمدی نسب 
کارشناس بازار سرمایه در این رابطه می گوید: تاحدودی اعتماد 
سرمایه گذاران برای ورود سرمایه هایشان به این بازار از بین رفته است، 
عملا سهامداری که از دانش و علم مناسبی برای ورود سرمایه های خود 
به این بازار برخوردار باشد کم است که این اتفاق بیشتر تحت تاثیر جو 
هیجانی حاکم در بازار و روند صعودی غافلگیرکننده شاخص بورس رخ 
داد. این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اقداماتی که سازمان بورس 
باید برای بهبود وضعیت بازار در دستور کار قرار دهد اشاره کرد و گفت: 
سازمان بورس باید در کل تصمیماتی برداشته شدن دامنه نوسان را 
برای این بازار اتخاذ کند که به طور حتم در ابتدا با تبعات زیادی همراه 
خواهد شد، با توجه به جوی که اکنون در بازار حاکم است معاملات 
بورس از این طریق به طور حتم بعد از مدتی به تعادل می رسد. این 
کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه ایجاد محدودیت در دامنه نوسان 
باعث شده تا سهام نتوانند به قیمت اصلی خود نزدیک شوند، گفت: 
دامنه نوسان باید از بازار برداشته شود تا قیمت سهام زودتر به ارزش 

ذاتی خود برسند و شدت جو هیجانی ایجاد شده در بازار کاهش یابد.

اما و اگرهای محدودیت دامنه نوسان

برگشتی مردم بین بخشنامه ها!    پرواز رفت و 

ساخت روتور توربین بخار 
نمادی از توانمندی است

وزیــر نیــرو ساخت نخستین روتور 
توربین بخار ایـرانی را یکی از نمودهای 
ظرفیت بالای منابع انسانی در کشور 
دانست. رضا اردکانیان، گفت: این اقدام 
بسیار ارزنده و مهمی است که توسط 
طراحان، مهنــدسان، تــکنسین ها، 
کارگران و مدیــران دست اندرکار در 
شرکت تعمیــرات نیروگاهی ایران 
صورت گرفتــه اســت. وی اظهار کرد: 
ارزش این اقدام بسیار بیشتر از رقم ریالی 
صرفه جویی شده در هزینه تأمین چنین 
روتوری است؛ اعتماد به نفس و روحیه ای 
که چنین کاری ایجاد می کند مطمئناً با 
این اعداد و ارقام قابل اندازه گیری نیست. 
وزیر نیرو اجرای این پروژه را یکی از 
نمودهای ظرفیت بالای منابع انسانی 
در کشور برشمرد و افزود: این اقدام یکی 
از نمودهای انگیزه  دادن به جوانانی است 
که در مدارس و دانشگاه ها مشغول به 

تحصیل هستند.

تحقق توسعه ارتباطات 
روستایی با وجود تحریم ها 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفــت: توسعــه ارتباطات روستایی 
سودآور نیست و به همین دلیل دولت 
مجبور به سرمایه گذاری در این بخش 
شد. محمدجواد آذری جهرمی گفت: 
»اقتصاد رود روانی است که اگر به مرداب 
تبدیل شود می گندد. هرچند از داخل 
تنومند هم باشد اما نیاز به تعامل دارد 
اثرات بسیار  و تحریم های ظالمانه 
سهمگینی بر اقتصاد هر کشوری از جمله 
کشور ما خواهد داشت. ما می توانیم 
ضربات را کم کنیم اما این که بگوییم 
این تحریم ها هیچ اثری بر کشور نداشته، 
تخیلی بیش نیست. وزیر ارتباطات افزود: 
اولین ضربه ای که تحریم ها و بالارفتن 
نرخ ارز به حوزه ارتباطات زد، اختلال در 
حوزه سرمایه گذاری بود. اما خوشبختانه 
بخش اعظم تجهیزات مربوط به شبکه 
نسل ۴ ما قبل از تحریم تامین شده 
بود اما در توسعه روستایی نرخ ارز یک 
چالش جدی به حساب می آید. وی اضافه 
کرد: توسعه روستایی کار سودآوری 
نیست و به همین دلیل دولت مجبور به 
سرمایه گذاری در این بخش شد. چون 
دولت سرمایه ها را تقبل کرد، بخش 
خصوصی خیلی در توسعه روستایی 
چالش نداشت. توسعه روستایی کار 

بزرگی بود که در این مقطع انجام شد.


